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CCzzyy  nnaapprraawwddêê  AAkkaaddeemmiiaa  MMeeddyycczznnaa  ww PPoozznnaanniiuu
jjeesstt  nnaajjlleeppsszzaa  ww kkrraajjuu??  

Wskazuj¹ na to przeprowadzane przez opinio-
twórcze czasopisma rankingi, a potwierdzaj¹
obiektywne parametry. Oceny wy¿szych uczelni

nie s¹ jednak zawodami sportowymi. Liczy siê ja-
koœæ nauczania, badañ naukowych i leczenia,
a te wskazuj¹, ¿e jesteœmy bardzo dobr¹ uczel-
ni¹. Potwierdzaj¹ to tak¿e osoby wizytuj¹ce nas
oraz fakt, ¿e zatrudniamy wielu konsultantów wo-
jewódzkich i krajowych w poszczególnych dzie-
dzinach medycyny. Nasi naukowcy uczestnicz¹

te¿ w wartoœciowych badaniach i organizuj¹
wa¿ne konferencje nie tylko w kraju, ale te¿ za
granic¹. Ostatnio np. poznañska akademia jest
wspó³organizatorem konferencji naukowej w Ze-
rmatt w Szwajcarii, na któr¹ przyje¿d¿aj¹ najwy-
bitniejsi wyk³adowcy z ca³ego œwiata. 

OOdd  llaatt  uucczzyycciiee  ttee¿¿  ssttuuddeennttóóww  zzaaggrraanniicczznnyycchh
ww jjêêzzyykkuu  aannggiieellsskkiimm..  

W jêzyku angielskim uczymy ju¿ prawie 500 stu-
dentów na stomatologii, farmacji i dwóch kie-
runkach medycznych. W zesz³ym roku przyjêliœmy
du¿¹ grupê z Tajwanu i okazuje siê, ¿e wiele kra-

Si³a uczelni
Rozmowa z prof. Grzegorzem Bręborowiczem, 
rektorem Akademii Medycznej im. Karola Marcinkowskiego w Poznaniu

” W zdecydowanej czołówce, nie licząc naszej, są uczelnie w Warszawie, Łodzi, Krakowie
oraz Katowicach. Siłą tych uczelni jest liczba samodzielnych pracowników naukowych”
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jów azjatyckich chêtnie przys³a³oby do nas swo-
ich studentów. Ten program nauczania trwa ju¿
11 lat, a zosta³ wdro¿ony jako pierwszy w kraju.
Programy nauczania studentów zagranicznych s¹
akredytowane w Stanach Zjednoczonych i podle-
gaj¹ sta³emu monitorowaniu przez stronê amery-
kañsk¹, która jest nies³ychanie wymagaj¹ca. 

CCzzyy  iissttnniieejjee  ww PPoollssccee  ccooœœ  nnaa  kksszzttaa³³tt  ppiieerrwwsszzeejj
ii ddrruuggiieejj  lliiggii  aakkaaddeemmiiii  mmeeddyycczznnyycchh??  

W zdecydowanej czo³ówce, nie licz¹c naszej, s¹
uczelnie w Warszawie, £odzi, Krakowie oraz Ka-
towicach. Ich si³¹ jest liczba samodzielnych pra-
cowników naukowych. Najwiêksz¹ liczbê profe-
sorów ma nasza akademia. Gdyby braæ pod
uwagê punktacjê prac naukowych, to w czo³ów-
ce, obok Poznania, jest Kraków i Warszawa. 

CCzzyy  ppoozziioomm  nnaasszzyycchh  uucczzeellnnii  pprreeddeessttyynnuujjee  nnaass  ddoo
kkoonnkkuurreennccjjii  zz ooœœrrooddkkaammii  zzaacchhooddnniimmii??  

To nie ulega w¹tpliwoœci. Wystarczy siê przyj-
rzeæ, ilu absolwentów polskich akademii me-

dycznych pracuje na amerykañskich uczelniach
i w szpitalach. Ich bezproblemowa adaptacja do
wysokich wymagañ tamtego rynku najlepiej po-
twierdza jakoœæ polskiego systemu nauczania
medycznego. Oczywiœcie, konieczne s¹ równie¿
pewne zmiany. Aby dostosowaæ nauczanie do
wymogów rynku, chcemy np. zwiêkszyæ iloœæ za-
jêæ klinicznych. 

SSkkoorroo  mmaammyy  ttaakk  ddoobbrryycchh  lleekkaarrzzyy,,  ddllaacczzeeggoo
zz ZZaacchhoodduu  nniiee  pprrzzyyjjee¿¿dd¿¿aajj¹¹  ddoo  nnaass  ppaaccjjeennccii??  

Ruch pacjentów zaczyna byæ zauwa¿alny. Aby
jednak nabra³ znaczenia ekonomicznego, musi
siê zmieniæ stereotyp Polski jako kraju zacofane-
go oraz rozwin¹æ system ubezpieczeñ, który po-
zwoli na zajmowanie siê pacjentami obcokra-
jowcami. 

PPaanniiee  pprrooffeessoorrzzee,,  cczzyymm  jjeesstt  aakkaaddeemmiiaa  mmeeddyycczz--
nnaa??  

Tak naprawdê jest to szko³a zawodowa, przygo-
towuj¹ca absolwentów do wykonywania nies³y-
chanie odpowiedzialnej pracy. Ta szko³a otoczo-
na jest nauk¹, wiedz¹ oraz innymi elementami

wspomagaj¹cymi nauczanie. Ze wzglêdu na ka-
drê medyczn¹ reprezentuj¹c¹ najwy¿szy poziom,
w strukturze regionu spe³nia najwa¿niejsz¹ rolê
w opiece medycznej. Niestety, tego elementu nie
dostrzegaj¹ w³odarze miasta Poznania, którzy
na nasz¹ uczelniê patrz¹ niezbyt przychylnym
okiem. Przyk³adem jest brak zainteresowania
naszymi planami budowy centrum kongresowe-
go. Na uczelni pracuje wielu profesorów, którzy
si³¹ swojej pozycji byliby w stanie przyci¹gn¹æ
do Poznania wiele spotkañ i sesji naukowych,
które na razie odbywaj¹ siê za granic¹. 

WWiieellee  aakkaaddeemmiiii  mmeeddyycczznnyycchh  wwcchhooddzzii  ww ssttrruukkttuu--
rryy  uunniiwweerrssyytteettóóww..  JJaakkiiee  ss¹¹  mmoottyywwyy  ttaakkiicchh  ffuuzzjjii
ii cczzyy  ww PPoozznnaanniiuu  ss¹¹  rróówwnniiee¿¿  ttaakkiiee  ppllaannyy??  

Od dawna mówi siê, ¿e w Polsce mamy nadmiar
akademii medycznych i co najmniej jedna z nich
musi ulec likwidacji. W trendzie tworzenia kole-
giów medycznych na uniwersytetach upatrujê
swoistej ucieczki zagro¿onych likwidacj¹ akade-
mii pod skrzyd³a uczelni o stabilnej pozycji.
W Poznaniu planujemy utworzenie uniwersytetu

medycznego. Niestety, ustawa O szkolnictwie
wy¿szym ci¹gle zalega w Sejmie. 

JJaakk  ppoodd  wwzzggllêêddeemm  eekkoonnoommiicczznnyymm  ppoowwiinnnnaa
ffuunnkkccjjoonnoowwaaææ  aakkaaddeemmiiaa  mmeeddyycczznnaa??  

Œwiadcz¹c us³ugi dla pañstwa, powinna otrzy-
mywaæ dotacje. Jednak uczelnia to tak¿e biznes
– czego przyk³adem s¹ szko³y prywatne. Dla nas
Ÿród³em dochodu s¹ studenci, którzy p³ac¹ za
swoje kszta³cenie. Gdybyœmy nie uruchomili an-
glojêzycznego programu nauczania, w kasie
mielibyœmy debet, bo nie bylibyœmy w stanie
utrzymaæ budynków czy szpitali, które s¹ nasz¹
w³asnoœci¹. Tych 500 studentów daje nam przy-
chody rzêdu 15 proc. bud¿etu uczelni. 

CCzzyy  ww PPoollssccee  mmoo¿¿ee  ppoowwssttaaææ  pprryywwaattnnaa  aakkaaddeemmiiaa
mmeeddyycczznnaa??  

Taki projekt powsta³ ju¿ 2 lata temu, jednak
do dzisiaj go nie zrealizowano. Prawdopodob-
nie barier¹ s¹ finanse. W naukach podstawo-
wych trzeba mieæ potê¿ne zaplecze laboratoryj-
ne, a to wydatek, który mo¿e siê nie kalkulowaæ. 

Rozmawia³ Janusz Michalak

” Akademia medyczna to tak naprawdę szkoła zawodowa, przygotowująca absolwentów 
do wykonywania niesłychanie odpowiedzialnej pracy ”


